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Letiště Točná
a Letecké Muzeum Točná, s.r.o.





Naše vize

Chceme revitalizovat malé sportovní letiště v Praze, postavit k němu veřejnou 

zpevněnou komunikaci, vybudovat zde služby pro veřejnost a provozovat zde 

kolekci letuschopných historických letadel.





Vážení příznivci letiště 
Točná. I když projekl 
Leteckého Muzea Točná 
začal již v roce 2008, kdy 
jsme koupili první 
pozemek pod dráhou, 

projekt revitalizace letiště se naplno rozjel až v 
roce 2010. Již od počátku projektu jsme měli trošku 
odlišnou vizi, než minulý provozovatel letiště, 
Aeroklub Točná, nástupnická organizace 
Svazarmu. To vyústilo v několik soudních sporů, 
které nejenom, že znemožňovaly jakýkoliv postup 
projektu, ale byly příčinou i toho, že Úřad pro 
Civilní Letectví odebral Aeroklubu Točná provozní 
povolení, čímž došlo k uzavření letiště.  Teprve v 
polovině roku 2010 se nám podařilo s Aeroklubem 
Točná domluvit na mimosoudním vyrovníní, takže 
jsme mohli zahájit náš projekt. Máme tedy více než 
roční zpoždění.  

Po fyzickém zahájení prací na letišti jsme zjistili, 
že Aeroklub Točná zdaleka není jediný subjekt, 
který s našimi záměry nesouhlasí.  Majitelé psů z 
Komořan, kteří toto letiště používali k venční 
svých miláčků, nám hned třikrát po sobě vytrhali 
nivelační kolíky,  a tak nám během několika dnů 
stačili napáchat škodu za 60 tisíc korun. Nechali 
jsme proto uzavřít letištní hospodu, kde se tito lidé 
scházeli a výsledek na sebe nenechal dlouho čekal. 
Po uzavření hospody klesl vandalismus téměř na 
nulu a my se akorát potýkali s klasickými českými 
krádežemi. Když jsme pak navíc zjistili, že se po 
letišti prohánějí jezdci na teréních motorkách, a my  
nebudeme schopní vylepšit trávu na dráze, padlo 
rozhodnutí co uděláme jako první. Náš první 
investiční počin tedy směřoval do oplocení letiště, 

které jsme tak jako tak povinni jako provozovatel 
udělat. 

Po opocení letiště tedy projekt revitalizace letiště 
mohl konečně začít.

Fotbalisté SK Cholupice v dresech 
Letiště Točná
Obec Cholupice leží přímo na finále dráhy 28 
našeho letiště. Dobře si uvědomujeme, že bez 
spolupráce s okolím, bude letiště vždy trnem v oku 
našich sousedů. Stali jsme se proto sponzorem 
fotbalového klubu SK Cholupice. Spolupracujeme i 
s místními hasiči, kteří na našem letišti skladují své 
potřeby. Na oplátku doufáme, že Cholupičtí čas od 
času přimhouří oči nad přelétávajícím letadlem.

P ř e d m l u v a





Prodloužená dráha a nově umístěný větrný pytel

Po nedohodě jednoho z majitelů pozemků s minulým provozovatelem došlo zhruba před 15 lety ke 

zkrácení hlavní dráhy na Točné z 800 na 600 metrů. Po dvouletém trpělivém vyjednávání se nám 

podařilo tyto pozemky vykoupit. Prodloužení dráhy na svojí původní délku tedy již nic nebránilo. Na 

letišti se oběvila i nová signální plocha a větrný pytel. 



Nový život 
starého 
hangáru
Většina dřevěných 
staveb na letišti je 
většinou ve stavu, 
ve kterém se již 
nedá opravit. 

Většinou proto, že do nich teklo, nebo byly 
neodborně zatepleny bez parotěsných fólií, a tak 
prostě jednoduše shnili. Některé z dřevěných staveb 

dokonce neměly vůbec žádné základy a ani odvod 
dešťové vody. 

Hangár 1 a 2 je však jedna z mála staveb, kterou se 
podařilo zachránit. Rozhodli jsme se, že staré 
budově dáme nový život. Po výměně oken, dostal 
hangár novou betonovou podlahu. Střecha má nové 
kování a okapy a vnitřek novou elektroinstalaci. 
Odstranili jsme také ekologicky závadné azbestové 
obložení. Pokud se nám bude dařit ochránit hangár 
před vlhkostí, může sloužit ještě dalších 50 let.

Modeláři Točná na 
letišti zůstavají

Na mnoha letištích v ČR létají 
letečtí modeláři, a to většinou v 
dostatečně bezpečné vzdálenosti 
od dráhy. Letiště Točná je však 
malinkaté a modeláři zde létají v 
těsné blízkosti dráhy. Abychom 
umožnili setrvání modelářů na 
letišti, vypracovali jsme sadu 
pravidel, která mimo jiné spočívá 
v tom, že po uvedení letiště do 
provozu, budou modeláři 
monitorovat letištní frekvenci, a 
přistanou s modelem, pokud bude 
nějaké letadlo na finále.

Zhruba dvacet nejaktivnějších 
modelářů založilo občanské 
sdružení Modeláři Točná o.s., aby  
vůči nám, jako provozovateli 
letiště, vystupovali organizovaně. 
S modeláři i nadále na našem 
letišti počítáme.

Nové dětské hřiště pro 
veřejnost

Na konci léta roku 2010 jsme na 
letišti otevřeli nové dětské hřiště 
pro veřejnost. S pečlivě 
udržovaným trávníkem a 
uprostřed přírody si ihned získalo 
své příznivce. I přesto, že do 
lokality nevede zatím žádná 
zpevněná veřejná komunikace při 
hezkém počasí v podvečer se 
všech šest laviček dokázalo 
zaplnit.

Do péče o dětksé hřiště se 
zapojili i modeláři, kteří 
vlasnoručně na hřiště vyrobili 
dřevěný stůl na picknik.

Jen co se nám podaří vyčistit a 
zatravnit náš sousední pozemek, 
rozšíříme dětské hřiště a přidáme 
další atrakce. Bude se však muset 
počkat až zde vyroste nová tráva.

Asfaltovou dráhu 
stavět nebudeme

Po zvážení všech pro a proti jsme 
se rozhodli, že na Točné 
nebudeme stavět zpevněnou 
přistávací a vzletovou dráhu. 
Terénní úpravy, které by musela 
daná lokalita podstoupit a 
náklady na její vybudování by 
znamenaly, že přistávací poplatek 
by snadno přesáhl částku 5 tisíc 
korun za přistání jednoho malého 
letadla. Travnatá dráha však pro 
piloty znamená mnohá omezení. 
Po deštích, kdy je tráva rozmoklá 
bude letiště uzavřeno, stejně tak 
jako v zimě, kdy bude na dráze 
ležet sníh. 

Pokud se ukáže, že travnatá dráha 
našim požadavkům nestačí, k 
projektu zpevněné dráhy se 
vrátíme.



Kam se poděl Aeroklub Točná?
Dostat se k létání za totality bylo nesmírně těžké. Jedna z cest vedla přes ideologicky podporovaný Svazarm. 
Místní organizace Svazarmu dostávaly dotace od státu a létat se v nich dalo prakticky zadarmo. Po revoluci 
se organizace Svazarmu přejmenovaly na Aerokluby a ve stejném duchu pokračovaly ve své činnosti, a 
vlastně pokračují až dodnes. Dotace nyní putují přes ČSTV ze zisků Sazky, a potože peněz je méně a méně, 
létá se také čím dál méně. Peníze, které Aeroklub dostal putovaly především na létání a na opravu a údržbu 
budov už nezbývalo. Vytratilo se i svazácké nadšení, a tak zatímco před revolucí budovy Aeroklubu 
opravovali nadšení nováčci z řad pilotů, dnes zní slovo brigáda pro mladé skoro pejorativně. S vyjímkou 
několika místních organizací Aeroklubu, vypadá dnes většina sportovních letišť v ČR stejně.  Létá se na 
starých letounech, které jsou již dávno za hranicí životnosti, letiště je hrbolaté, tráva na něm není udržovaná 
a letištní budovy se rozpadají. Na některých letištích to je dokonce tak tragické, že nemají ani prostředky aby 
vyměnili roztrhaný větrný pytel, v ceně stokorun. Stejně tak to vypadalo na Točné před naším příchodem.

Každému je jasné, že jestli letiště Točná něco potřebovalo, pak to nebyly brigády ani nové vedení 
Aeroklubu, ale především investice.

Když Aeroklub Točná dostal výpověď z nájemní smlouvy odmítl se vystěhovat. Není divu, vždyť za 
pronájem 160.000 m2 pozemků platil MČ Praha 12 částku 30 tisíc korun ročně. Celá situace pak 
vyeskalovala v několik soudních sporů a následně uzavřením letiště Točná. 

Protože tím hrozil totální zánik Aeroklub Točná, nabídli jsme jim pomocnou ruku. Budovy Aeroklubu, které 
stály na našem pozemku jsme odkoupili za odhadní cenu. Aeroklub Točná tedy získal prostředky na to, aby 
se odstěhoval na letiště do Slaného. Všechny soudní spory tím byly ukončeny a my jsme mohli s ročním 
zpožděním začít s revitalizací letiště.  



Letiště Točná si musí na svůj 
provoz vydělat
Existuje něco co zaručí existenci letiště i na dalších 
padesát let?  Ano, je to fungující obchodní model. 

Společnost Letecké Muzeu Točná není nezisková 
organizace, ale klasické české s.r.o., které stranu 
výdajů, musí pokrýt i adekvátními přijmy. Není to 
naše vina, že letiště v ČR nejsou součástí dopravní 
infrastruktury, a že veškeré investice musíme na 
Točné pokrýt ze soukromých prostředků. 

Náš obchodní model počítá především s příjmy z 
přistávacích poplatků, prodeje leteckého paliva, 
provozu nové letištní restaurace a hangárování a 
handlingu letadel.

Sportovní piloti v ČR nejsou zrovna ti, kteří by byli 
ochotní akceptovat přistávací poplatky, které by na 
mnoha letištích alespoň pokryly sekání trávy. My se 
domníváme, že mezi nimi existuje skupina, která 
bude ochotná akceptovat vyšší cenu za profesionální 
a kultivované prostředí.  

Sportovní létání je koníček jako jakýkoliv jiný. 
Podobně jako golf, potápění, nebo třeba jízda v 
závodním automobilu vyžaduje nejenom čas, ale 
především finanční investice od toho, kdo se jej 
rozhodne provozovat. Sportovní létání je navíc 
jeden z nejdražších sportů, které existují. Vždyť 
hodinový pronájem letadla Cessna 172 stojí  kolem 
4.000,- Kč i s DPH. Cena nového sportovního 
letadla se pak pohybuje od dvou až do šesti milionu 
Kč. Nářky pilotů, nad vysokými přistávacími 
poplatky jsou tedy neopodstatněné.

My, jako majitel a provozovatel letiště nedostaneme 
na investice a provoz letiště ani korunu z veřejných 
zdrojů. Žádný z pilotů, aeroklubů ani leteckých 
provozovatelů nám nenabídl, že by se chtěl na 
revitalizaci letiště finančně spolupodílet. Věříme 
tedy tomu, že přistávací poplatky, které nastavíme, 
piloti pochopí a budou pro ně přijatelné.

Zkušenost ze západní Evropy, kde si mnoho malých 
letišť na svůj provoz musí vydělat nám ukazuje, že 
náš plánovaný obchodní model je funkční.

Z letiště Točná jsme 
odstranili ekologickou 
zátěž

Odchod Aeroklubu Točná nám 
umožnil na letišti udělat pořádek. 
Sám Aeroklub z letiště odstranil  
rozbité buňky, vraky aut a letadel.  

Dvě žumpy, které tekly, takže 
plnili spíše funkci trativodu, jsme  
pak opravili, takže již těsní.

Nějvětší úsilí nám však zabrala 
likvidice obložení historického 
hangáru 1 a 2. Odběr vzorků 
ukázal, že budova je obložena 
vysoce nebezpečným azbestem a 
proto jeho likvidaci musela 
provádět firma Skanska speciální 
(a drahou) podtlakovou metodou. 

Nyní je na řadě bývalá provozní 
budova letiště, takzvané Tesko. 
Ta byla skolaudovaná jako stavba 
dočasná a její stavební povolení 
již dávno vypršelo. Po odborném 
odstranění azbestové střechy 
probíhá její likvidace.

Na Točné jsme 
vysadili tři vzrostlé 
stromy a stovky keřů

Tisíce sazenic keřů, které jsou 
přirozené pro danou lokalitu a tři 
vzrostlé stromy jsme vysadili na 
podzim roku 2010 na hranicích 
letiště. Další výsadba vzrostlých 
stromů bude pokračovat na jaře 
roku 2011.



Lockheed Electra 10A

Po několika letech úsilí se nám podařilo zakoupit letoun Lockheed Electra 10A, výrobní číslo 1091.

Letoun byl vyroben roku 1937 a byl zakoupen Janem Antonínem Baťou, zakladatelem Baťova impéria. 
Letoun létal od roku 1937 až do války v Československu pod registrací OK-CTB a J.A. Baťa s ním obletěl 
celý svět. Za války jej Baťova firma prodala kanadskému vojenskému letectvu.

Po válce změnil letoun 11 krát majitele, a celkem dvakrát nouzově přistál, až se, s registrací N241M, stal 
majetkem praktického lékaře Dr. Almanda z Texasu. 

Po několika letech korespondence s panem Almandem se nám podařilo letoun zakoupit a zahájit jeho 
generální rekonstrukci, jejímž cílem je letoun opět vrátit do letuschopného stavu. 

Letoun Lockheed Electra 10A byl ve své době svými vlastnostmi předurčen k tomu, aby se stal 
“Gulfstreamem” továrníků a filmových hvězd. Definitivně jej však proslavila až Amélie Earhartová, 
nejslavnější pilotka všech dob, která se s Electrou pokusila roku 1937 neúspěšně obletět svět. Amélie 
zahynula kdesi v Tichomoří, a způsob i místo její smrti zůstává dodnes záhadou.

Přestože bylo vyrobeno celkem 149 kusů tohoto letounu, na světě nyní existuje pouze 7 zbylých exemplářů 
letounu Lockheed Electra 10A, přičemž ani jeden z nich již nelétá. Pokud se nám podaří dostat “Electru” 
opět do vzduchu, jeho historická hodnota bude nevyčíslitelná. I díky domu, že s vyjímkou krytu motorů, a 
několika detailů, jsou všechny díly letounu původní.

Letoun je vybaven dvěma hvězdicovými motory Pratt & Whitney Wasp Junior, které se podrobily generální 
opravě v Oklahomě.  Baťova Electra již vzlétla. V hangáru minulého majitele jsme ji uvedli do 
letuschopného stavu a odtud jsme jí přelétli do Wichity, kde pod vedením Václava Bejčka pokračuje její 
generální oprava. 

Letoun Lockheed Electra 10A by se měl stát  hlavním exponátem hitorického muzea na letišti Točná.



Václav Bejček: Baťova 
Electra je srdeční 
záležitost

Byl jsem poctěn nabídkou podílet 
se na projektu renovace letadla 
Lockheed Electra  10A, které 
patřilo do majetku společnosti 
Baťa a bylo objeveno v hangáru 
jednoho sběratele letadel 
v nevelkém městečku Denton 
státu Texas. Chvíli jsem váhal, 
jestli na to stačím a budu mít čas 
se projektu věnovat.  A teď 
sumarizuji první půl roku aktivit 
v tomto projektu a jsem v tom až 
po uší, protože jsem kouzlu 
Electry propadl.

Když jsem se s ni prvně setkal 
v hangáru bývalého majitele pana 
Almanda (sběratel byl lékař a 
létaní bylo jeho koníčkem), byla 
v poměrně neutěšeném stavu, 
motory byly shozeny a 
připraveny k navěšení po jejich 
generální opravě, letadlo bylo ve 
stavu rozpracovanosti, v pilotní 
kabině skoro nic nefungovalo a 
letadlo vypadalo spíše na odpis.  
Dostat ho do stavu letové 
způsobilosti se zdalo skoro 
nemožné. 

Bylo třeba domluvit možnost 
Electru přeletět na pracoviště, 
kde by jednak byli ochotni se 
prací na renovaci letadla ujmout, 
měli na to schopnosti a hlavně 
k tomu měli oprávnění.  Krutý 

americký systém občas nutí 
některé firmy, přeceňovat své síly 
a schopnosti, ale zde na konci 
celého procesu musí být 
potvrzení autorizovaných 
pracovníků pověřených FAA 
osvědčovat letovou způsobilost. 
Průnik množin takových firem 
nebyl velký a nakonec po 
jednáních byla dohodnuta 
spolupráce s firmou Ezell 
Aviation v „nedalekém“ 
městečku Breckenridge 
(vzdálenost Denton - 
Breckenridge je asi 100 mil), 
Tato jednáni proběhla v červnu 
2010. Nejdříve však bylo nutno 
Electru připravit na přelet do 
hangáru opravárenské 
organizace. Ten se měl uskutečnit 
začátkem září. Tento termín 

přeletu vycházel z odhadů času 
potřebného na navěšení motorů a 
kontroly hlavních celků letadla, 
aby mohl být proveden technický  
přelet. Harmonogram 
dohodnutých prací se však 
neplnil a projekt se dostával do 
skluzu z důvodů objektivních 
příčin. Firma  Ezell Aviation jako 
poměrně malá firma měla „busy“ 

letni letovou sezónu, kdy 
zabezpečovala provozuschopnost 
většinou amerických válečných 
letadel tzv. warbirdů na leteckých 
show. Je totiž na tuto činnost 
specializovaná. Je třeba 
objektivně přiznat, že majitel 
firmy nic neskrýval a prostě 
informoval, že na projektu 
Electry nepracuje, protože mu 
nezbývá kapacita. Jako většina 
smluv, ani u této nebyly 
dohodnuty sankce (kdo by o nich 
při domlouvání smlouvy 
uvažoval?), takže bylo prostě 
nutno se s tímto  stavem smířit.  
Nakonec se podařilo Electru 
připravit na přelet a v půlce října 
letadlo vzlétlo po zhruba 15 
letech v hangáru. Pro našince 
z krajů kde působí a je silně 
zakořeněna EASA to mělo docela 
zajímavý průběh. Čekal jsem, že 
před vystavením povolení 
k technickému přeletu se dostaví 
komise, která bude zkoumat 
technický stav letadla, aby 
„posoudila“, zda je schopno 
přelet představující zhruba jednu 
letovou hodinu absolvovat, avšak 
velice jsem se mýlil. Majitel 
firmy pan Nelson Ezell vzal 
žádost o povoleni technického 
přeletu a další dokumentaci od 
letadla a, protože neměl 
k dispozici fax, tak odjel do 
Dentonu, kde je nejbližší 
úřadovna FAA a vrátil se za 
hodinu s povolením k letu. Ptal 
jsem se ho, jak je možné, že má 
povoleni, když letadlo nikdo 
z FAA neviděl. Podíval se na mě 
nechápavě a prohodil něco v tom 
smyslu, že je to přeci on a jeho 
firma, která má oprávnění činit 
rozhodnutí, která se po zralé 
úvaze rozhodla, že letadlo je 
schopno přeletu a zažádala o jeho 



povolení, nikoli administrativní 
pracovníci FAA. Zajímavé 
zjištění.

Musí říci, že jsem byl svědkem 
pravého amerického 
pragmatického přístupu, protože 
na  Electře se prakticky 
přezkoušeli jenom motory a 
motorové přístroje, funkce 
podvozku a stav a funkčnost 
řídících ploch včetně kormidel, 
křidélek a klapek. Po motorových 
zkouškách a natankování šla 
Electra do vzduchu směr 
Breckenridge Municipal Airport.

Vše proběhlo hladce.

Bylo domluveno, že firma Ezell 
Aviation začne pracovat na 
provedení nálezu na letadle a 
navrhne odstranění nalezených 
závad a celá záležitost bude 
konzultována průběžně s tím, že 
letadlo by mělo být připraveno do 

letového stavu cca v květnu 2011. 
Toto je pro každého majitele 
letadla „kritický“ moment, kdy se 
„láme chleba“. Je vždy otázkou, 
co se na letadle najde a do jaké 
míry je nález opravitelný, za 
kolik peněz a za jak dlouho. Opět  
se nic nehýbalo dopředu, až , 
v začátkem prosince po dvou 
týdnech zvažování firma Ezell 
Aviation navrhla odstoupení od 
smlouvy z důvodů toho, že není 
schopna garantovat včasné 
ukončení projektu z důvodu 
nedostatečné kapacity. Jak se 
později ukázalo, důvodů bylo 
více, včetně toho, že plánovali 
přestěhování pracoviště do 
nového většího hangáru na letišti, 
který se stavěl a dostali lukrativní 
zakázku na renovaci „warbirda“. 
Škoda, firma Ezell Aviation měla, 
pokud se nepletu udělěny dva 
„Golden Wrench Award“ (cena za 
renovaci historických letadel 
udělovaná při příležitosti letecké 

show ve městě Oshkosh). 
Solidnost lidí se vždy pozná 
v krizových situacích. Nelson 
Ezell navrhl domluvit práce na 
Electře s firmou Wichita Air 
Services Inc. (která se ráda 
prezentuje zkratkou velice 
konvenující pilotům, prostě 
WASI). Ukázalo se, že je to 
zřejmě dobrá volba. WASI 
momentálně měla volnou 
kapacitu (skončili práce na 
renovaci letadla Grumman J2F6– 
„Duck“ – amphibian nyní létající 
na Floridě v airshow Phantasy of 
Flight) a hlavně měla těch zlatých 
klíčů z Oškoše celkem 5 (později 
se ukázalo, že presentovat a 
chlubit se mohou pouze se 4, 
protože ten pátý si pro sebe 
sebral  mechanik, který od nich 
odešel a tvrdil, že odměnu dostali 
hlavně jeho zásluhou). Co však 
bylo důležitější, mohli se do 
práce na Electře pustit hned. 
Ukázalo se totiž, že „letecké“ 



hlavni město USA, Wichita, kde 
sídlí a vyrábí firmy jako Hawker-
Beechcraft, Cessna zde má hlavni 
stan, kde se vyrábí slavné 
Citation Jets, sídlí zde jeden 
z výrobních závodů firmy Boing 
a donedávna zde působila 
Kanadská firma Bombardier, 
která údajně omezila výrobu a 
propustila hodně zaměstnanců, 
nemá moc zakázek a to se týkalo 
i firmy WASI.

Jak je v podobných případech 
„pravidlem“, firma WASI má ve 
Wichitě pouze část svých aktivit. 
Renovaci letadel se odehrává 
v městečku Newton asi 20 mil 
severně Wichity. Odehrál se 
podobný rituál s povolením 
k přeletu (tentokrát pouze faxem) 
a Electra se připravila na druhý 
přelet. Zase hlavně důkladná 
zkouška motorů. Z Breckenridge 
do Newtonu je to cca 300 NM 
prakticky přesně na sever přes 
zbytek státu Texas, cíp státu 
Oklahoma a do půlky Kansasu. 
Všechno naprostá rovina a 
Electra to „zvládla“ pomalým 
tempem letecké babičky ve výšce 

6000 stop  za 3:06 včetně 
pojíždění. Kdo by honil dámu 
v letech s rokem narození 1937 a 
hlavně před „faceliftingem“ ?  
registru letadel má totiž Electra 
hodně starý zápis a to data  
22.04.1937.

V tabulce je uvedena první 
imatrikulace v tehdejším 
Československu v roce 1937, 
výrobní číslo a všechny její 
volací znaky z její pohnuté 
historie. Ta první volačka 
NC17380 je Americká, protože 
firma Baťa pořídila toto letadlo 
jako náhradu za její první, starší 
Electru, která byla neopravitelně 
poškozena při nouzovém přistání 
nedaleko Chicaga. Baťa měl 
tehdy štěstí. Potřeboval letadlo 
pro dokončení svoji propagační 
cesty kolem světa a firma 
Lodkheed měla jedno letadlo 
k okamžitému odběru, protože 
jeho objednavatel ho neodebral.

Vraťme se však do současnosti. 
Electra se ocitla v Kansasu za 
poměrně velkého zájmu 
pracovníků firmy WASI  a práce 
mohly opět pokračovat. Neboli 

opět přichází napětí co na staré 
dámě najdou odborníci. Po 
zhruba měsíc trvajícím nalezu byl 
seznam na začátku Ledna 2011 
poměrně dlouhý, avšak 
„milosrdný“. Našlo se spousta 
problémů, trhlin, koroze a 
podobně, avšak žádná závada 
takového rázu, která by ukončila 
„aktivní“ letecký život Electry. 
Přirovnal bych to k malému 
zázraku, když si uvědomím, co 
má všechno letadlo za sebou. Asi 
to u Lockheeda dělali tak, aby to 
vydrželo.

V současné době se domluvil 
postup oprav jednotlivých dílů a 
celků. Electra je v „negližé“ 
v péči mechaniků firmy WASI 
v Newtonu (viz fotka) a 
perspektiva je, že pokud půjde 
vše dle plánu, tak by měl v plné 
kráse opět vzlétnout během srpna 
2011, kdy je plánováno zalétnutí 
po generální opravě.

Držte, prosím palce, ať to 
všechno s Electrou  dobře 
dopadne.

Venca Bejček 



Část dráhy jsme na Točné srovnali do roviny
Věci které děláme neumíme dělat na polovic. Když se v Čechách řekne “travnaté letiště” znamená to 
rozbahněnou hrbolatou dráhu, na které někdo dvakrát do roka poseká trávu. Tohle rozhodně není náš styl.

Když se nám podařilo koupit pozemky, na kterých se 15 let nelétalo, oslavovali jsme to téměř týden. 
Prodloužení dráhy ze 600 na 800 metrů již nic nebránilo. Na pozemcích, kde se však dlouho nesekala tráva 
vládla paní příroda, která zde vytvořila až půl metru vysoké drny. Po dobu půl roku jsme se pokoušeli tuto 
část dráhy srovnat do roviny prořezáváním drnů, válcováním a sekáním, ale klasickými metodami to nešlo.  

Když pak na letišti přístálo pár testovacích pilotů a sdělilo nám, že prodloužená část dráhy je horší než 
letiště Letňany a Bubovice, rozhodli 
jsme se k akci. Zhruba třetinu dráhy na 
východním okraji jsme proto rozorali a 
srovnali do roviny grejdrem. Výslednou 
zeminu jsme promíchali s pískem a opět 
oseli trávou.   

Zbytek travnaté dráhy jsme doseli a 
provedli jsme tam historicky první vertikutaci. Prořezali jsme také drny a celou plochu dráhy jsme doseli. 

Bohužel, jílovitá půda způsobuje špatné vsakování vody do podloží a část dráhy je tedy po deštích 
neprovozuschopná. Meliorace, které jsou v této lokalitě fungují pouze částečně.

Ale takový už je osud travnatých letišť. Létá se pouze tehdy, když to stav trávy dovolí.

“Letiště Točná se může otevřít, 
až bude nově založený trávník 

dostatečně hustý”



HANGÁR PRO ELECTRU: Budova obložená neopracovaným dřevem by 
měla zapadnout do atmosféry historického letiště
Dřevěný hangár 1 a 2, z padesátých let, který rekonstruujeme, je bohužel pro většinu letadel malý, a tak 
první “novostavbou” na letišti by měl být hangár nejenom pro Baťovo osobní letadlo Lockheed Electra 10A, 
ale i pro další historická letadla. Budova zachovává styl, sklon střechy a materiály okolních staveb na letišti. 
Obložená by měla být neopracovaným dřevem, sbitým na sraz a překrytým lištou, se střechou z levné 
lepenky.  Jižní stranu by pak měl zdobit nápis TOCNA, ve kterém by písmeno C bylo ve žlutém poli. 

Hangár pro Electru by měl však plnit i další funkce. V horním patře hangáru bude stanoviště AFIS (řízení 
letištního provozu) a briefing room pro piloty. Pro laické návštěvníky letiště je určena galerie, ze které budou 
mít pohled na celý vnitřek hangáru pod sebou. Severní stěna hangáru by měla být přístupná veřejnosti a měla 
by obsahovat veliká prosklená okna, aby si běžní návštěvníci mohli prohlédnout historická letadla i když se 
do hangáru nedostanou. 

A protože Letiště Točná by se mělo stát soběstačným ekonomickým subjektem, volná místa v hangáru by 
měla být určena k pronájmu majitelům sportovních letadel.



Bydlíme v okolí letiště. 
Máme se obávat 
hluku?
Naše společnost se zavázala MČ 
Praha 12, že počet vzletů a 
přistání se po našem vstupu 
nezvýší. To hodláme dodržet. 
Slibujeme, že vliv hluku bude 
menší než v minulosti a to z 
následujících důvodů: 

Odchodem Aeroklubu Točná z 
letiště zmizely letouny Zlín 142 a 
Zlín 143, jedny z nejhlučnějších 
sportovních letadel. 

A nejenom to. Největší podíl 
hluku způsobuje letecký výcvik, 
tedy konkrétně takzvané létání 
“okruhů”. Pilot žák při něm 
lidově řečeno létá stále dokola 
letiště. Na letišti Točná bude 
létání okruhů z výcvikových 
důvodů zakázáno. 

Uvědomujeme si, že historická 
letadla, která na Točné chceme 
provozovat, mají výkonné 
hvězdicové motory. Provoz 
těchto strojů je však tak drahý, že 
létají skutečně jenom občas. 
Navíc tato letadla nejsou o moc 
hlučnější, než zastaralé Zlíny.

Kdo je 
provozovatelem letiště 
a jaké má letiště 
status?
Novým provozovatelem letiště je 
společnost Letecké Muzeum 
Točná, s.r.o. Letiště má tedy 
platné provozní povolení a 
dokonce i starou známou 
frekvenci 123,40 MHz. Letiště 
můžeme kdykoliv opět otevřít, 

jen co budeme mít pocit, že je 
rekonstrukce završena. 

Letiště Točná je veřejné 
vnitrostátní letiště.

Kdy se letiště opět 
otevře?
K tomu, abychom mohli letiště 
opět otevřít chceme splnit 
následující podmínky:

Zpevněná veřejná komunikace na 
letiště. Nové stanoviště AFIS,  
briefing room pro piloty a čisté 
toalety. A pochopitelně 
použitelná vzletová a přistávací 
dráhy pro letouny.

To vše by se dalo stihnout do 
podzimu roku 2011. Neznámým 
faktorem je však část dráhy, 
kterou jsme srovnali do roviny a 
opět zatravnili. Zde musí vyrůst 
hustý trávník, což může trvat rok, 
až dva. Proto jako termín 
otevření uvádíme rok 2012.

Kdy se na Točné 
otevře restaurace?
Pro umístění restaurace jsme 
vybrali zcela novou lokalitu, 
která má hned několik výhod. Je 
z ní je vidět na přistávající 
letadla, je v blízkosti nově 
otevřeného dětského hřiště a je 
možné jí napojit na plánovanou 
přístupovou komunikaci.

V současné chvíli usilovně 
pracujeme na realizaci hangáru 
pro Baťovu Electru a restauraci  
proto budeme realizovat až ve 
druhé fázi. Restaurace je z 
hlediska projektové 
dokumentace, napojení na 
infrastrukturu a potřebných 

povolení zdaleka ta nejsložitější 
část celého projektu a proto 
nedokážeme odhadnout, kdy 
budeme moci začít stavět. 

Proč už nemůžeme na 
letišti běžkovat, či 
venčit psa?
Pro letiště Točná platí stejné 
zákony a předpisy, jako například  
pro letiště na Ruzyni. Je to plocha 
určená pro pohyb letadel a 
provozovatel letiště je povinnen 
zajistit,  že se na této ploše 
nebudou vyskytovat nepovolané 
osoby. Zákaz vstupu na letiště 
platil již od vzniku letiště, ale 
minulý provozovatel jej 
nevymáhal.

My, jako nový provozovatel, 
chceme dělat vše v souladu s 
předpisy. Nejdříve jsme kolem 
letiště umístili cedule ZÁKAZ 
VSTUPU, ale ty  mnoho lidí 
nerespektovalo.  Kvůli 
vandalizmu, krádežím a jezdcům 
na motorkách po letišti jsme se 
proto letiště rozhodli oplotit. Celý  
prostor letiště je možné obejít a v 
okolí letiště je mnoho krásných 
míst na běžkování i na venčení 
psů.

Po otevření restaurace bude na 
letišti prostor pro veřejnost, kde 
bude možné dívat se na letadla z 
bezprostřední blízkosti. Volně 
přecházet mezi prostorem pro 
veřejnost a letadly na ploše však 
již nepůjde.
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